

Ausschreibung von zwei Promotionsstellen (100% für vier Jahre)
Two four-year doctoral researchers (100%)
(English text below)

Philosophisch-historische Fakultät
Departement für Kunst- und
Kulturwissenschaften
Institut für Religionswissenschaft
Center for Global Studies

11.10. 2018

Das Institut für Religionswissenschaft an der Universität Bern sucht zum 1. Februar 2019
zwei Doktorand*innen für das SNF-Forschungsprojekt «**Experiments with Experience:**
Experimenting with Religions and Spiritual Practice as Experimentation».

Über das Forschungsprojekt

Seit etwa 200 Jahren beschreiben religiöse Akteure ihre eigene Praxis als ein «Experimentieren mit Erfahrungen»: Sei es, dass sie Praktiken unterschiedlicher religiöser Traditionen in Folge ausgeübt und experimentell evaluiert haben (die sog. «Spirituellen Wanderer»), oder dass sie Erfahrungen mit einer bestimmten Selbstkultivierungspraxis oder «Selbsttechnik» (Foucault) über längere Zeit gesammelt und schriftlich festgehalten haben. Explizit ist ein solches Verständnis der spirituellen Praxis als «Experimentieren» zunächst von Spiritualisten, (Neo-)Hinduisten und (Neo-)Buddhisten geäussert worden. Das Projekt interessiert sich neben dem Phänomen als solchem genauer für die autobiographischen Beschreibungen des Experimentierens: Sind diese strukturell – oder nur metaphorisch – analog zu Praktiken und Auffassungen des «Experimentieren» in den Wissenschaften (z.B. als kontinuierliche Suche durch rigorose Überprüfung von Hypothesen)?

Das Projekt besteht aus zwei eng kooperierenden Unterprojekten.

Das erste, «Religiöse Praxis als Experimentieren: Autobiographische Berichte in Indien und dem Westen», soll sich vorrangig autobiographischen Berichten über das «Experimentieren» mit Praktiken unterschiedlicher Traditionen widmen. Das zweite, «Experimentalsysteme, spirituelle Praktiken und religiöse Erfahrung», soll sich mit einem systematischen Fokus der Frage des Experimentierens mit Erfahrungen widmen.

Ihre Aufgaben

- Durchführung eines der beiden Teilprojekte in Kooperation mit dem gesamten Projektteam
- Verfassen einer religionswissenschaftlichen Dissertation im Rahmen des Forschungsprojekts

- Teilnahme an den Aktivitäten des Instituts für Religionswissenschaft und des Center for Global Studies der Universität Bern
- Aktive Mitarbeit an der Organisation von wissenschaftlichen Tagungen und Workshops im Rahmen des Forschungsprojekts

Ihr Profil

- Abgeschlossenes Masterstudium der Religionswissenschaft oder benachbarter Disziplinen (z.B. Indologie, Wissenschaftsgeschichte)
- Interesse an literaturwissenschaftlichen Zugängen und philosophischen Diskursen

Wir bieten Ihnen

- 100% Promotionsstelle für 4 Jahre nach SNF-Gehaltsvorgaben
- Inspirierendes Forschungsumfeld (Kooperationspartner unter anderem an den Universitäten Fribourg, Edinburgh und Lausanne) und anregende Zusammenarbeit mit dem Institutsteam
- Anknüpfungen an weitere Aktivitäten an der Universität Bern

Ihre Bewerbungsunterlagen (Motivationsschreiben und Angabe der Präferenz für eines der Teilprojekte, Lebenslauf, akademische Zertifikate) senden Sie bitte bis 15. November 2018 in digitaler Form an jens.schlieter@relwi.unibe.ch. Weitere Auskünfte erhalten Sie von Prof. Jens Schlieter.

The Institute for the Science of Religion at the University of Bern invites applications for two doctoral positions starting February 1, 2019, to work on the research project “Experiments with Experience: Experimenting with Religions and Spiritual Practice as Experimentation” funded by the Swiss National Science Foundation (SNF).

About the Project

For almost 200 years, religious actors described their spiritual practice as “experimenting with experiences.” Some depicted how they adopted for a limited period of time practices of different religious traditions and evaluated their effects “experimentally” (the “spiritual seekers”), while others documented in-depth experiences with a particular self-cultivation technique (or “technology of self,” Foucault). Such approaches were explicitly understood as “experimentation” in Spiritualism, (Neo-)Hinduism, Yoga, and (Neo-)Buddhism, or, more recently, in the broader field of alternative spiritualities. The project will study autobiographical accounts and other sources that describe religious practice as “experimentation,” and will ask whether or not such practices and their depiction entertain substantial – or merely metaphorical – analogies to experimental scientific practices (e.g., as continuous experimentations according to the modern understanding of the scientific ethos, namely, a rigorous process of pursuing new methods of discovery).

The project will approach the above-mentioned topics in two closely cooperating subprojects. The first, entitled “Religious Practice as Experimentation: Autobiographical Sources in India and the West,” will collect and contextualize autobiographical reports of “experimenting” with religion/s. The second subproject, “Experimental Systems, Spiritual Practices, and Religious Experience,” will take a theoretical and systematic interest in the practices of spiritual experimentation as described by their protagonists.

Your contribution:

- conduct research in one subproject – in close cooperation with the research team
- write a PhD in Science of Religion within the four years
- participate in activities of the Institute for the Science of Religion and the Center for Global Studies at the University of Bern
- collaborate with external research partners; help with the organization of conferences and workshops

Your profile:

- MA or MSc in Religious Studies, Comparative Religion, Indology, or neighboring disciplines
- Interest in approaches of literary studies, the study of autobiography, or philosophy of science

We offer:

- 100% appointment for 4 years (salary according to SNF specifications)
- Inspiring research environment (cooperation partners, among others, at the Universities of Fribourg, Edinburgh, and Lausanne)
- close cooperation with the Institute’s team and other scholars at the University of Bern

Please submit no later than November 15, 2018, the following application materials digitally to jens.schlieter@relwi.unibe.ch: a one-page cover letter explaining your specific interest in one subproject and the project as such; an up-to-date c.v.; academic certificates. For more information, please contact Prof. Jens Schlieter.